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 میثم محجوبی - گروه ورزش

ایران،  ورزشــکاران  پرافتخارترین  از  یکی 

جانبــاز 70درصد و قهرمــان چندین دوره 

پارالمپیک در رشــته دوومیدانی، سه شنبه 

شب بر اثر تبعات ناشــی از جراحات دوران 

جنگ به درجه رفیع شهادت نائل شد.

و  مــدال طلا  دارنده 5  نورافشــان  مختار 

درمجموع 7 مدال در مســابقات پارالمپیک 

بود. رکوردی که همچنان دســت نیافتنی به 

نظر می رسد.

نورافشــان که در 15 آذر ســال 1346 در 

شهرســتان ریگ از توابع بندرگناوه استان 

بوشــهر به دنیا آمده، از دوران نوجوانی به 

شیراز آمد و برای همیشه اینجا ماندگار شد؛ 

»من از نوجوانی برای درس خواندن و طلبگی 

به شــیراز آمدم و طلبگی را تا سطح دو هم 

ادامــه دادم اما هیچ وقت لباس نپوشــیدم. 

حالا بیش از چهل ســال است شیراز زندگی 

می کنم«.

او که در چند هفته اخیر به دلیل مشــکلات 

کلیوی و اثرات ناشی از جراحات دوران جنگ 

سینای  ابوعلی  اعضای  پیوند  بیمارستان  در 

بود، به جمع هم رزمان شهید  شیراز بستری 

خود پیوست.

در مهرماه ســال 99 با این قهرمان برجسته 

ورزش اســتان گفت وگویی انجام دادیم که 

مرور دوباره آن خالی از لطف نخواهد بود.

روحش شاد و یادش گرامی  باد.

- از چه سنی عازم جبهه شدید؟
از 15 سالگی. یعنی در بهار سال 61 به جبهه 

اعزام شدم و در مرحله آخر عملیات محرم 

بود که افتخار جانبــازی را پیدا کردم. من 

جانباز قطع نخاعی و همین طور شــیمیایی 

هستم و البته پیوند کلیه هم شدم به خاطر 

وضعیتی که بعداً برایم پیش آمد.

- چه شد که در این سن کم تصمیم گرفتید 
به جبهه بروید؟

من در دوران تحصیل عضو بسیج هم بودم. 

وضعیت جنگ هم به گونه ای بود که با توجه 

به اتفاقاتی که در کشــور می افتاد، تمام مردم وظیفه 

خودشان می دانستند که در جبهه ها حضور پیدا کنند 

و از آب وخاک و اسلام دفاع کنند. عراق هم فکر نکنید 

فقط یک کشور بود. تمام کشورهای دنیا پس از انقلاب با 

ما در افتادند. البته آن ها پشت پرده بودند و فرماندهی 

آن ها را صدام به عهده داشت.

- قبل از جبهه  رفتن هم ورزش می کردید؟
بلــه ولی نه در ســطح حرفه ای. درحد دبیرســتان و 

مسابقات استانی.

- در چه نقطه ای مجروح شدید؟
دقیقــاً نقطه ای که مجروح شــدم تپه 175 ســمت 

شــرهانی بود. منطقه صعب العبوری هم بود اما باید آن 

را می گرفتیم که اشــراف پیدا کنیم به شهر شرهانی تا 

شرایط بهتری برای عملیات بعدی فراهم شود. عملیات 

بسیار ســختی بود و به خاطر صعب العبور بودن منطقه، 

خود عراقی ها هم فکر نمی کردند کســی بتواند از آنجا 

عبور کند. اما به هر سختی که بود، بچه ها عبور کردند و 

پایین تپه که رسیدیم تیراندازی بسیار شدیدی رخ داد. 

از زمین و زمان آتش می ریخت. نمی توانم آن لحظات را 

با کلمات بیان کنم. حتی خــودم هم وقتی به آن زمان 

فکر می کنم تعجب می کنم که چه کارهایی  بچه ها انجام 

دادند و چگونه هیچ هراسی از کشته شدن هم نداشتند. 

انگار هرچه دشمن بیشتر آتش می ریخت بچه ها جری تر 

می شدند و بیشتر به ســمت حریف یورش می بردند. ما 

کشته های زیادی دادیم تا تپه را فتح کردیم. من هم  روی 

همان تپه بودم که از بغل تیــر خوردم و از ناحیه نخاع 

آسیب دیدم. 

- پس از این اتفاق، چقدر طول کشید تا وارد ورزش 
شوید؟

شــاید حدود شــش ماه بعد بود که بعداز طی مراحل 

درمانی متوجه شــدم قطع نخاع شده ام و دیگر باید با 

ویلچر رفت و آمد کنم. در آسایشگاه 

مازندرانی که روبه روی زیمنس بود 

انتقال  به آنجا  را  و بچه های جانباز 

اولین  در  شدیم.  مستقر  می دادند 

جشنواره ای که برگزار شد و پانزده 

یا شانزده نفر از بچه های جانباز در 

آن حضور داشــتند، در سه رشته 

دوومیدانی، بســکتبال با ویلچر و 

تنیس روی میز شــرکت کردم که 

بعداز آن به دوومیدانی روی آوردم. 

البته در بسکتبال و شنا هم مدال 

دارم.

- از افتخاراتتان بگویید
در اولین پارالمپیک بعداز انقلاب که 

ایران در آن شرکت داشت، یعنی المپیک سئول 19۸۸ 

عضو تیم بودم و آنجا هم با رکوردشکنی در رشته پرتاب 

دیسک توانســتم مدال طلا را به دست بیاورم. در ماده 

صد متر هم مقام پنجم را به دست آوردم پس از آن دیگر 

به طور مداوم عضو تیم ملی بودم  و در اردوها شــرکت 

داشــتم. تا پایان دوران حرفه ای 32 مدال بین المللی 

کســب کردم که هفت مدال در مسابقات پارالمپیک به 

دســت آمد. پنج طلا، یک نقره و یک برنز در مسابقات 

المپیک و 23 طلا، شــش نقره و ســه برنز درمجموع. 

آخرین المپیکی هم که در آن حضور داشــتم المپیک 

2004 آتن بود.

- از چه زمانی وارد حوزه هــای مدیریتی ورزش 
شدید؟

پس از پایــان دوران حرفه ای مدتی مســئول کمیته 

دوومیدانی هیئت جانبازان و معلولین بودم. سپس مدتی 

هم مسئول کمیته بسکتبال با ویلچر بودم. چندین سال 

هم به عنوان دبیر و نایب رئیس هیئت فعالیت داشــتم 

تا اینکــه بالاخره تصمیم گرفتــم در مجمع انتخاباتی 

شرکت کنم و در اسفندماه سال 94 

به عنوان رئیــس هیئت جانبازان و 

معلولین استان فارس انتخاب شدم. 

چهار ســال رئیس هیئت بودم تا 

بهمن ماه سال 9۸.

- از عملکــرد خودتان در این 
سال ها راضی هستید؟

باید از بیرون مــا را قضاوت کنند 

اما چیزی که ما دیدیم این بود که 

تیم ما عملکرد خوبی داشــت. ما 

در بحث اعزام هــا هیچ چیزی کم 

که  می شد  زمانی  حتی  نگذاشتیم. 

شــرکت کنندگان ما بیشتر از یک 

تیم می شدند و برای اینکه بتوانیم 

حداکثر نفرات را اعزام کنیم، با سایر استان ها 

هماهنگ می کردیم و اگر جای خالی داشتند 

از ورزشــکاران خودمان در تیم استان های 

دیگر اســتفاده می کردیم تا به مســابقات 

اعزام شوند و بتوانند آنجا خودشان را نشان 

دهند. چون ورزشــکار نیاز به انگیزه دارد و 

یکی از عوامل انگیزشی حضور در مسابقات، 

دیده شدن اســت. بنابراین هر ورزشکاری از 

اســتان فارس حتی اگر از استان دیگری به 

تیم ملی دعوت می شد، در نهایت متعلق به 

فارس بود و ازطرف فارس ملی پوش شــده 

بود. همین باعث شد که مثلًا در رشته ای مثل 

فوتبال قطع عضــو، از 12 نفر این تیم ۸ نفر 

از استان فارس بودند. در رشته های دیگر هم 

این اتفاق افتاده بود که اکثر نفرات متعلق به 

فارس باشند. با توجه به اینکه هیئت ورزشی 

جانبازان و معلولین شامل 32 رشته ورزشی 

است، من هم در خیلی از رشته ها فعال بودم 

و اشــراف خوبی بر این هیئت داشتم. سعی 

کردم کمیته های فعالی را تشــکیل دهم که 

همواره نظارت کافی بر اوضاع این رشــته ها 

داشته باشــند. هر اعزامی که می خواستیم 

انجام دهیم معمولًا قبلش یک اردو در استان 

می گذاشتیم تا بچه ها بتوانند خودشان را بهتر 

محک بزنند و نشان بدهند.

- در این مدت با چه مشکلاتی مواجه بودید؟ 

هیئــت جانبازان و معلولیــن فراتر از یک 

هیئت معمولی اســت و درحد یک سازمان 

تربیت بدنی فعالیــت می کند، به دلیل تعدد 

رشته ها. اما مسئولان آن چنان که بایدوشاید 

ما را همراهی نکردند. در بحث ورزش معلولین 

باید هزینه های زیادی صورت بگیرد از بحث 

آن.  تا سایر وسایل مخصوص  گرفته  ویلچر 

معلولین هم قشری هستند که هزینه کردن 

برایشان سخت است، یعنی ما باید یک پولی 

به آن ها بدهیم که بیایند ســر زمین تمرین 

کنند و خودشــان را توانمند کنند و از این 

حالتی که دارند تا حدودی خارج شوند. اما 

متأسفانه همواره تبعیض زیادی وجود داشته 

بین ورزشکاران معلول و سایر ورزشکاران. 

- به عنوان آخرین سوال، چرا نخواستید به عنوان رئیس 

هیئت به کارتان ادامه بدهید؟

وقتی شما می خواهید به جایی خدمت کنید، باید سایر 

مسئولان هم از شما حمایت کنند. باید شما را بخواهند 

و بخشــی از کار را به عهده بگیرند. عشــق یک طرفه 

بیشــتر کمک می کردند.  باید مسئولان  نمی شود.  که 

بچه ها هم از من به عنوان کســی که سال ها در اکثر این 

رشته ها فعالیت داشتم، انتظار بیشتری داشتند. اینکه 

نمی توانســتم به طور کامل جواب گوی آن ها باشم کمی 

برای من سخت بود. متأسفانه در استان فارس، ما فقط 

یک مجموعه یادگار امام را داشــتیم که آن هم هرچه 

برایش هزینه می کردیم باز هم مشــکل داشت. چیزی 

که مصوب و درخواست می کردیم را هم به ما نمی دادند 

تا بتوانیم یک کار اساســی انجام بدهیم. بنابراین کار 

به خوبی پیش نمی رفت. بااین حــال ما عملکرد موفقی 

داشتیم و توانســتیم جایگاه هیئت استان را در سطح 

کشور ارتقا بدهیم. در بازی های آسیایی و پارالمپیک هم 

بهترین عملکرد را داشتیم اما متأسفانه چون همکاری 

لازم با ما انجام نشــد تا بتوانیم خدمات بهتری به این 

عزیزان ارائه بدهیم، می توانم بگویم که این انگیزه را از 

ما گرفتند.

بازخوانی گفت وگوی شیرازنوین با شهید پرافتخار عرصه ورزش:

مختار نورافشان: در این استان انگیزه کار را از ما گرفتند

روزهای جنگ را نمی توان با کلمه توصیف کرد

داور ایرانی، قاضی دیدار 
حساس تنیس المپیک

شرایط میزبانی افتضاح بود

اعتراف نوشاد عالمیان: 
تنیسور ژاپنی بهتر از من بود

سرمربی ایرانی تیم تیراندازی ترکیه:

خوشحالم بعداز ۱۰ سال از من یاد شد!

مسیح صلاح، داور  ایرانی دیدار آلکاراس را در تنیس 
المپیک قضاوت می کند.

به گزارش ورزش ســه، مسابقات 
تنیس در المپیک پاریس با شور 
و هیجان خاصی دنبال می شود. 
نادال نگاه های  بازی جوکوویچ و 
بســیاری به دنبال داشت و پس از 
آن علاقه منــدان به این رشــته 
منتظــر مســابقات دیدنی دیگر 

هستند.
المپیک  تنیــس  مســابقات  در 
پاریــس، ایران هــم بی نماینده 
داور  صــلاح  مســیح  نیســت. 
بین المللی کشــورمان در پاریس 
قضاوت می کند و از نزدیک شاهد 

رقابت بهترین های دنیاست.
مســیح صلاح این شانس را پیدا 
کرده که قضاوت بازی حســاس 
آلکاراس را در کنار ســایر داوران 
بر عهــده بگیرد که خبری خوب 

به شمار می رود.

نوشــاد عالمیان بعداز حذف از المپیک پاریس می گوید: 
نمی دانم در المپیک بعد هســتم یا نه. به گزارش ورزش 
سه، نوشاد عالمیان آخرین نماینده تنیس روی میز ایران 
در المپیک پاریس پس از شکست مقابل هاریموتوی ژاپنی 
گفت: بازی نزدیکی بود و هاریموتو واقعاً خوب بازی کرد. 
تنیسور ژاپنی درحال حاضر در بهترین فرم زندگی اش قرار 
دارد و در بانکوک نیر با شکست ۴ بر صفر تنیسور چینی 
قهرمان شد و شرایط خیلی خوبی داشت و امروز نیز عالی 

بازی کرد.
وی با ابراز رضایت از عملکرد خود گفت: واقعاً خوب بازی 
کردم، اما هاریموتو بهتر بازی کرد و در نهایت برنده شد. 
بازی پایاپای بود و در ســت آخر نیز ۴ بر یک جلو بودم، 
ولی نشد. قبل از بازی شانس برد را به خودم می دادم، اما او 
همیشه جلوی من خوب بازی می کند. سه بار با هم بازی 
کردیم و هر ســه بازی نیز نزدیک بوده است. یک مقدار 
قرعه برای من در المپیک ســخت شد. خیلی از ژاپنی ها 

را می برم، اما هاریموتو جلوی من خوب بازی می کند.
تنیســور کشــورمان درخصوص اعتراض خود به داوران 
گفت: بک صحنه کاملًا تنیسور ژاپنی از محل بازی بیرون 

رفت و ۵-۶ دقیقه نیامد؛ کاری که اصلًا قانونی نیست.
عالمیان درخصوص جو سالن گفت: جو سالن خوب بود و 
تماشاچیان به خوبی تشویق می کردند و ازاین نظر مشکلی 
نبــود. فقط اینکه حریف ژاپنی خوب بازی می کرد و باید 
حقیقت را گفت؛ چراکه شــرایط هاریموتو بهتر بود. البته 
از نظــر امکانات آن ها خیلی از ما جلوتر هســتند و این 

حقیقت است.
وی درخصوص احتمال ادامه فعالیت قهرمانی تا المپیک 
آمریکا عنوان کرد: واقعاً نمی دانم و باید ببینیم چه پیش 

خواهد آمد.
تنیسور کشــورمان با انتقاد از شرایط دهکده ورزشکاران 
گفت: شــرایط از لحــاظ امکانات و غذا افتضاح اســت. 
دیشــب اصلًا غذا نبــود و من فقط برنــج خالی خوردم. 
البتــه اگر این ها را بگوییم عنــوان خواهند کرد که بهانه 
اســت و ورزشکاران دیگر کشورها نیز در دهکده هستند. 
درحالی که تیم های انگلیس و چین تایپه دهکده را ترک 
کردند. دوســت نــدارم این جو پیش بیایــد که بگویند 
دنبال بهانه است و به حریف ژاپنی تبریک می گوییم که 

حرفه ای تر بود.

ســرمربی ایرانی تیم ملی تیراندازی ترکیه می گوید بعداز 
١٠ سال از او در رسانه ها نام آورده شده است.

به گزارش ورزش ســه، رحیم جوادی سرمربی ایرانی تیم 
ملی تیراندازی ترکیه که نخســتین مدال این کشــور در 
المپیک با هدایت او به دســت آمد، درخصوص عملکرد 
تیم تپانچه ترکیه اظهار داشت: رقابت ترکیه و صربستان 
در فینال مســابقه بدی نبود و یک ماراتن برای رســیدن 
به مدال طلا بود. صربســتان یکــی از قدرت های جهان 
در تیراندازی اســت ما هم تیم خوبی هستیم. تیرانداز ما 
در میکس جوان اســت و چند امتیاز را از دســت داد و 
نقره گرفتیم. اولین مدال المپیک ترکیه در تیراندازی در 
پاریس به دست آمد و برای این کشور راهی باز شد برای 

المپیک های بعدی.
وی در ادامه افزود: خدا را شکر دست خالی برنمی گردیم. 
بچه هــای ما جنگیدن و مبارزه کردن را یاد گرفتند و این 
برای من بسیار خوشایند بود چون من برنامه های زیادی 

برای المپیک ۲٠۲۸ دارم و در آنجا موفق خواهیم شد.
ســرمربی ایرانی تیم ملی تیرانــدازی ترکیه درخصوص 
حضورش در این کشــور و ســایر کشــورها در سال های 
اخیر گفت: چهار سال سرمربی جمهوری آذربایجان بودم 
و بعداز آن با پیشــنهاد و درخواســت رئیس فدراسیون 
تیراندازی ترکیه ۷ ســال است به عنوان سرمربی و رئیس 

مرکز المپیک این کشور مشغول به کار هستم.
وی در ادامه افزود: من عاشق ایران هستم و از خاک ایران 
به اینجا رســیدم. هر روز نتایج ایــران را دنبال می کنم. 
تیراندازی ایــران کم کم به جایگاه واقعــی خود نزدیک 
می شــود ، اما در ایــن المپیک هنوز نتوانســته به نتیجه 

دل خواه برسد.
جوادی در پایان عنوان کرد: اولین بار است بعداز ١٠ سال 
که از ایران خارج شــدم با من مصاحبــه می کنند و این 
باعث خوشحالی است که می بینم از من یادی شده است. 
ان شاءالله کشور عزیزم ایران در المپیک ۲٠۲۸ بدرخشد.


